

ETYKA A PROBLEMY ZDROWIA I REHABILITACJI

OD REDAKCJI

W dniach 28 X — 31 X 1974 r. odbyła się w Jabłonie konferencja zorganizowana pod auspicjami Komitetu Nauk Filozoficznych PAN na temat: Etyka a problemy zdrowia i rehabilitacji. Stroną organizacyjną konferencji zajmował się komitet, w którego skład wchodził: prof. dr Marek Fritzhand (Przewodniczący Komitetu Nauk Filozoficznych PAN), prof. dr Henryk Jankowski (Redaktor Naczelny pisma ETYKA), dr Zbigniew Szawarski (Sekretarz Redakcji pisma ETYKA). Istotną pomoc w organizacji konferencji okazał Wydział VI Nauk Medycznych PAN.

Zamieszczone w niniejszym tomie materiały konferencji obejmują wygłoszone referaty oraz stenogram dyskusji. Ze względu na ograniczoną objętość tomu nie mogliśmy, niestety, zamieścić pełnego tekstu stenogramu. Kilka wypowiedzi zostało skróconych, a niektóre nawet pominięto.

Uczestnikom konferencji dziękujemy za cenną dla nas współpracę.

Lista osób uczestniczących w dyskusji:

Prof. dr med. Wiktor Dega, Krajowy Specjalista do Spraw Rehabilitacji, Instytut Ortopedii i Rehabilitacji w Poznaniu.

Prof. dr Marek Fritzhand, Kierownik Zakładu Etyki, Uniwersytet Warszawski.

Doc. dr Alicja Glińska, Instytut Nauk Społecznych, Uniwersytet Śląski.

Prof. dr med. Bolesław Górnicki, Kierownik Kliniki Pediatricznej, Akademii Medycznej w Warszawie.

Dr Jacek Hołówka, Zakład Etyki, Uniwersytet Warszawski.

Prof. dr Henryk Jankowski, Dyrektor Instytutu Filozofii, Uniwersytet Warszawski.

Prof. dr med. Jan Jaroszyński, Dyrektor Kliniki Psychiatrycznej, Instytut Psychoneurologii w Warszawie.

Prof. dr Józef Keller, Zakład Religioznawstwa, IFiS PAN.

Prof. dr med. Tadeusz Kielanowski, Kierownik Katedry Ftyzjatrii, Akademii Medycznej w Gdańsku.

Dr Feliks Olędzki, Wicedyrektor Departamentu Rehabilitacji i Opieki Społecznej, Ministerstwo Zdrowia i Opieki Społecznej.

Doc. dr med. Magdalena Sokołowska, Zakład Socjologii Medycyny, IFiS PAN.

Dr Krystyna Starczewska, IFiS PAN.

Dr Zbigniew Szawarski, Zakład Etyki, Uniwersytet Warszawski.

Prof. dr Jan Szczepański, Dyrektor Instytutu Filozofii i Socjologii, PAN.

Dr Karol Toeplitz, Kierownik Zakładu Filozofii, Akademia Sztuk Pięknych w Sopocie.

Prof. dr Zygmunt Ziemiński, Instytut Nauk Prawno-Ustrojowych, Uniwersytet Adama Mickiewicza w Poznaniu.

Dr Zbigniew Zwoliński, Zakład Etyki, Uniwersytet Warszawski.

ЭТИКА И ВОПРОСЫ ЗДОРОВЬЯ И РЕАБИЛИТАЦИИ

ОТ РЕДАКЦИИ

С 28 по 31 октября 1974 г. в Яблонне состоялась конференция, организованная под покровительством Комитета философских наук Польской Академии Наук, на тему „Этика и вопросы здоровья и реабилитации”. Организационной стороной конференции занимался комитет, в состав которого входили: проф. д-р М. Фритцганд (заведующий Кафедрой этики Варшавского университета), проф. д-р Г. Янковски (Главный редактор журнала „Этика”) д-р З. Шаварски (Секретарь редакции). Существенную помощь в организации конференции оказал VI Отдел медицинских наук Польской Академии Наук.

Материалы, содержащиеся в данном томе, охватывают доклады, зачитанные на конференции, и стенограмму дискуссии. Ввиду ограниченного объема данного тома мы, к сожалению, не можем опубликовать полного текста стенограммы. Несколько выступлений приводится в сокращенном виде, а некоторые вообще не вошли в издание.

Мы благодарим участников конференции за ценное для нас сотрудничество.

В дискуссии на конференции выступили:

Доц. д-р Алиция Глиньска, Институт общественных наук, Силезский университет;

Д-р Яцек Голувка, Кафедра этики, Варшавский университет;

Проф. д-р Болеслав Гурницки, Педиатрическая клиника Медицинской академии в Варшаве;

Проф. д-р Виктор Дега, ведущий польский специалист по вопросам реабилитации. Институт ортопедии и реабилитации, Познань;

Д-р Збигнев Зволински, Кафедра этики, Варшавский университет.

Проф. д-р Зыгмунт Зембиньски, Институт юридических наук и государственного устройства, Университет им. Адама Мицкевича в Познани.

Проф. д-р Юзеф Келлер, руководитель коллектива религиоведения, Институт философии и социологии ПАН.

Проф. д-р Тадеуш Келяновски, заведующий кафедрой фтизиатрии, Медицинская академия в Гданьске.

Д-р Феликс Олендзки, заместитель директора Департамента социального обеспечения и реабилитации. Министерство здравоохранения и социального обеспечения.

Доц. д-р мед. Магдалена Соколовска, руководитель коллектива социологии медицины, Институт философии и социологии ПАН.

Д-р Крыстына Старчевска, Институт философии и социологии ПАН.

Д-р Кароль Теплитз, заведующий Кафедрой философии, Академия изобразительных искусств в Гданьске.

Проф. д-р Марек Фритцганд, заведующий Кафедрой этики, Варшавский университет.

Д-р Збигнев Шаварски, Кафедра этики, Варшавский университет.

Проф. д-р Ян Щепаньски, директор Института философии и социологии ПАН.

Проф. д-р Генрих Янковски, директор Института философии, Варшавский университет.

Проф. д-р мед. Ян Ярошиньски, заведующий Психиатрической клиникой. Институт психоневрологии в Варшаве.

ETHICS AND THE PROBLEM OF HEALTH AND REHABILITATION

EDITORIAL

This volume contains the Proceedings and Discussions of the Conference on Ethical Problems of Health and Rehabilitation, which has been held in Jabłonna, from October 28 to October 31, under the auspices of the Committee of Philosophical Sciences of the Polish Academy of Sciences. The Conference was organized by an executive committee consisting of prof. dr Marek Fritzhand (President of the Committee of Philosophical Sciences), prof. dr Henryk Jankowski (Editor of ETYKA), and dr Zbigniew Szawarski (Secretary of the Editorial Board of ETYKA). Generous support was provided by Department of Medical Sciences of the Polish Academy of Sciences.

This volume contains all papers presented at the Conference. The discussions, recorded on a tape-recorder, have also been published in this volume. Unfortunately, for reasons of space, some passages had to be shortened, and a few even omitted.

We are grateful to all participants for their kind cooperation.

List of Participants:

Prof. dr med. Wiktor Dega, National Expert on Rehabilitation, Institute of Orthopaedy and Rehabilitation, Poznań.

Prof. dr Marek Fritzhand, Head of the Chair of Ethics, University of Warsaw.

Doc. dr Alicja Glińska, Institute of Social Sciences, University of Silesia.

Prof. dr med. Bolesław Górnicki, Head of the Clinic of Children's Diseases, Medical Academy in Warsaw.

Dr Jacek Hołówka, Chair of Ethics, University of Warsaw.

Prof. dr Henryk Jankowski, Director of the Institute of Philosophy, University of Warsaw.

Prof. dr med. Jan Jaroszyński, Head of the Clinic of Psychiatry, Institute of Psychoneurology, Warsaw.

Prof. dr Józef Keller, Religion and Church Studies Unit, Institute of Philosophy and Sociology, Polish Academy of Sciences.

Prof. dr med. Tadeusz Kielanowski, Head of the Chair of Phthisiatry, Medical Academy in Gdańsk.

Dr Feliks Olędzki, Director Deputy, Department of Social Welfare and Rehabilitation, Ministry of Health and Social Welfare.

Doc. dr med. Magdalena Sokołowska, Sociology of Medicine Unit, Institute of Philosophy and Sociology, Polish Academy of Sciences.

Dr Krystyna Starczewska, Institute of Philosophy and Sociology, Polish Academy of Sciences.

Dr Zbigniew Szawarski, Chair of Ethics, University of Warsaw.

Prof. dr Jan Szczepański, Director of the Institute of Philosophy and Sociology, Polish Academy of Sciences.

Dr Karol Toeplitz, Head of the Chair of Philosophy, Academy of Fine Arts, Sopot.

Prof. dr Zygmunt Ziemiński, Institute of Legal and Constitutional Studies, Adam Mickiewicz University of Poznań.

Dr Zbigniew Zwoliński, Chair of Ethics, University of Warsaw.